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جداسازی پژوهش از فناوری در دانشگاه آزاد اسلامی یکی از 

تصمیمات مهم در این مرکز آموزش عالی است؛ مساله ای که در 

بین دانشگاه های کشور یک ایده جدید به حساب می آید و قطعا 

می توان ساعات زیادی در نقد یا تایید آن به گفت وگو پرداخت. 

اما آن چیزی که در فضای فعلی پژوهشی کشور موجود است، 

نگاه فانتزی و هزینه زا به مقوله پژوهش است و همین مساله 

شاید باعث شده مساله فناوری در سایه قرار گیرد. این ابهامات 

و سوالات دیگر باعث شد سراغ پژوهشگر برتر کشور در سال 

گذشته و عضو هیات علمی واحد رشت دانشگاه آزاد اسلامی 

که سردبیری یکی از معتبرترین ژورنال های خارجی را برعهده 

دارد، برویم. گفت وگوی ما را با علیرضا صیداوی می خوانید.

امر پژوهش در کشور ما به صورت جدی مورد توجه قرار نگرفته 
است و بسیاری از مدیران به دید یک فعالیت فانتزی و دکوری 

نگاه می کنند و هزینه زا می دانند، نگاه شما چگونه است؟
بسیاری از مدیران کشور پژوهش را به عنوان یک کار ویترینی 

می بینند و اگر بودجه اضافه ای داشته باشند، نگاهی هم به آن 

می اندازند. این تفکر که پژوهش برای حل مشکل لازم است، در 

بسیاری از قسمت های مختلف کشور اجرایی نشده است، اما 

در طرف مقابل آنجایی که مدیران به این مساله اهمیت داده اند، 

نتیجه آن را دیده اند. 

بخش صنایع هوا- فضا و نظامی مصداق اصلی این مساله است. 

این بخش ها با درکی که از مساله پژوهش داشته اند، روی ارکان 

آن سرمایه گذاری کردند و ما می بینیم که صنایع نظامی ما 

فاصله زیادی با صنعت کشور دارند و براساس همین استدلال 

توانسته ایم نیازهای این حوزه را برطرف کنیم، اما متاسفانه در 

سایر قسمت ها به این باور نرسیده ایم. 

در دنیا و به خصوص کشورهای توسعه یافته چه زاویه نگاهی 
به امر پژوهش دارند؟

در دنیا نیز نگاه به پژوهش یکدست نیست. یعنی دو طیف تفکر 

در امر پژوهش وجود دارد؛ یک دسته، طیفی هستند که حل 

مشکل را در پژوهش نمی بینند و از ابزار و تجهیزات آماده برای 

تامین نیازهای خود استفاده می کنند و بودجه مازاد را به امر 

پژوهش اختصاص می دهند. 

 اما طیف دیگر که کشورهای پیشرفته شامل آن می شود، طیفی 

هستند که نگاه عمقی به این موضوع دارند و پژوهش را لازمه حل 

مشکلات و رفع نیازهای صنعتی، نظامی، اجتماعی و... می دانند 

و کلید حل بسیاری از مشکلات شان همین پژوهش بوده است. 

مدتی است دانشگاه آزاد اسلامی بخش پژوهش و فناوری را 
جدا کرده، این مرزبندی می تواند به پژوهش و فناوری کمک کند؟
تاکنون امر پژوهش برای پژوهش بوده است، ولی با چارت 

جدیدی که در حوزه پژوهش و فناوری توسط دانشگاه آزاد 

اسلامی اعمال شده، این نگاه که امر پژوهش از فناوری جدا 

است، تقویت می شود و بر این موضوع تاکید می کند که مرحله 

بعدی پژوهش باید فناوری باشد. به نظر من اینکه دانشگاه آزاد 

اسلامی دو معاونت پژوهش و فناوری را از هم جدا کرده، قطعا 

مهم و قابل تحلیل خواهد بود. 

دانشگاه به این باور رسیده که توانایی هایی در این محیط وجود 

دارد که این توانایی ها می تواند به فناوری تبدیل شود. امیدوارم 

بتوانیم نتایج پژوهشی را در قالب فناوری عرضه کنیم و بسیاری 

از مشکلاتی را که در کشور داریم، حل کنیم. 

اما در دانشگاه های دولتی این مساله را ادغام شده می بینیم... 
ببینید، قطعا حوزه پژوهش بسیار شیرین تر از فناوری است. 

در فناوری نتیجه باید تبدیل به محصول یا طرحی شود، اما 

در مساله پژوهش و تحقیق لزوما نیازی به این نتیجه نیست و 

می تواند نتایج تنها در چند برگ کاغذ به پایان برسد. همین 

نقطه است که دانشجویان و اساتید علاقه دارند زیاد خود را 

درگیر بحث های فناوری نکنند و همین مساله باعث می شود 

کل ظرفیت معاونت پژوهشی و فناوری به سمت مساله پژوهش 

سوق پیدا کند. در اصل فناوری در این نوع تفکر زیر سایه پژوهش 

می رود. اما تفکیک این دو حوزه، قطعا باعث کارآمدی حوزه 

فناوری خواهد شد. 

احساس می کنم در فضای فعلی کشور، جدا بودن این دو حوزه 

)گرچه باید به موازات هم باشند( می تواند به حل مشکلات 

کشور کمک کند. 

و این جدا سازی آیا هزینه مازادی به دانشگاه ها وارد نمی کند؟
اول اینکه بودجه که همان بودجه پژوهش و فناوری است، فقط 

میان این دو معاونت تقسیم می شود، پس هزینه ای اضافی در 

کار نخواهد بود. دوم هم اینکه مساله فناوری یک نمونه عینی 

از سرمایه گذاری است، به این معنی که شما هرچقدر روی این 

حوزه سرمایه گذاری کنید، درنهایت دچار ضرر نخواهید شد. 

لازم است هر پژوهشی به فناوری تبدیل شود؟
اگر پژوهش تنها برای پژوهش باشد، پس از گذر زمان دچار 

یک دور باطل می شویم، تولید علم تا یک جایی برای آمارها و 

رتبه بندی ها مهم است، اما از یک مرحله به بعد باید این علم 

تبدیل به محصولی شود که بتواند نیازهای مختلف را تامین کند. 

می توان این را گفت که اگر پژوهش نتواند خود را به فناوری تبدیل 

کند، ارزش ذاتی خود را از دست داده است. موافق هستم که باید 

از طریق واحدهای فناوری، نتایج پژوهشی به سرانجام برسد. 

پژوهش را در امر علوم انسانی به چه شکل باید تعریف کرد؟ 
در آنجا شاید محصولی تولید نشود.

هیچ فرقی بین گروه ها وجود ندارد، مثلا در گروه های مهندسی 

و کشاورزی با استفاده از علوم پایه یک محصول مهندسی تولید 

می شود، اما در گروه های انسانی می توان روی نظریه های 

سیاسی، اقتصادی و فرهنگی برای حل یک معضل اجتماعی 

کار کرد. حتی به نظر بنده اهمیت 

پژوهـــش در حوزه علوم انســـانی 

مـــی تواند نسبت به پژوهـــش در 

گروه هـــای مهندسی و علوم پایه 

بسیار بالاتر باشد. 

انسانی  علوم  پژوهش های  در 

خروجی نظریه ها می تواند تبدیل 

به ایجاد و اعمال قوانین مهم در 

حوزه های اقتصادی، اجتماعی و 

فرهنگی شود. پس می توان گفت 

پژوهش در علوم انسانی می تواند 

نقش محوری در معاونت فناوری 

هر مجموعه را بازی کند. 

آنچه در رسانه ها عنوان می شود، 
دانشـــگاه ها در کشـــورهــای 
توسعه یافته به سمت نسل سوم 
و چهارم رفته اند؛ نسلی که به 
کارآفرینی و نوآوری مشهور است. 
در ایران نیز مدیران دانشگاهی 
از نسل سوم و چهارم می گویند 
که آیا دانشگاه های ما از نسل دوم 
که همان دانشگاه پژوهشی است، 

عبور کرده اند؟
فکر می کنم ما در مرحله  گذار هستیم. دانشگاه ها گرچه در حال 

حاضر از نسل دوم به سمت نسل سوم در حال حرکت هستند، 

اما باید به آنها زمان داده شود. اینکه با یک بخشنامه یا آیین نامه 

بگوییم دانشگاه ها وارد نسل سوم شدند، قطعا درست نخواهد 

بود، بلکه باید زمینه ها فراهم شود و به مرور زمان و طی پنج سال 

دانشگاه ها بتوانند خود را به استانداردهای دانشگاه های نسل 

سوم برسانند. البته نیازی نیست همه دانشگاه ها وارد نسل سوم 

شوند، بلکه باید دانشگاهی در کشور وجود داشته باشد که 

رسالت آنها همان ماموریت دانشگاه های نسل دوم باشد تا مساله 

پژوهش به حاشیه نرود. از سوی دیگر دانشگاه هایی که دارای 

امکانات و وسعت نیروی انسانی و حتی فیزیکی هستند، قطعا 

باید شرح وظایف خود را به گونه ای تنظیم کنند تا بتوانند مسائل 

و مشکلات جامعه را برطرف کنند. احساس می کنم با روندی که 

دانشگاه های دولتی و آزاد اسلامی در پیش گرفته اند، به تدریج به 

آن جایگاهی که در اسناد بالادستی دیده شده، خواهیم رسید. 

یکی از خروجی های یک فعالیت پژوهشی انتشار مقالات در 
ژورنال های خارجی و داخلی است. شما با مرجعیت بخشی به 

ژورنال های خارجی موافق هستید؟
من سردبیر یک ژورنال ISI هم هستم. به نظر من باید یک 

توازن بین هر دو قسمت وجود داشته باشد، ما باید در مجلات 

بین المللی مقاله داشته باشیم تا به دنیا ثابت کنیم حرف برای 

دنیا داریم. از سوی دیگر باید از مجلات داخلی نیز حمایت کنیم. 

اگر مجلات داخلی حمایت شوند، مسلما هیچ کمبودی نسبت 

به ژورنال های خارجی نداریم و حتی این مساله می تواند یک 

رقابت بین ژورنال ها را شکل بدهد. 

یکی از مهم ترین حمایت هایی که می تواند صورت گیرد، اجازه 

یا ملزم کردن دانشجویان به درج 

مقالات شان در ژورنال های داخلی 

است. به هرحال دانشجویان مقطع 

دکتری در لبه علم و دانش حرکت 

می کنند و اگر بتوانند مقاله ای را 

در ژورنال های داخلی درج کنند، 

قطعا بزرگ ترین حمایت نه تنها 

از این ژورنال ها، بلکه پژوهش 

کشور است و دانشجویان دکتری 

ما خیلی راحت تر از دانشگاه ها 

فارغ التحصیل می شوند. 

به طور خلاصه، هم لازم است در 

دنیا  خوب  بین المللی  مجلات 

مقاله داشته باشیم که این اتفاق 

باعث می شود اسامی اساتید، 

دانشمندان و محققان ما دیده شود 

و هم لازم است به مجلات خودمان 

تا  بدهیم  بها  نسبت  همان  به 

فضایی برای انتشار نتایج تحقیقات 

محققان جوان کشور باشد. 

یکی از انتقاداتی که به مقالات 
نبودن  کاربردی  ISI می شود، 

پژوهش های صورت گرفته درکشور 
است. آنها معتقدند نتایج این پژوهش ها با داده های خارجی به 
خروجی رسیده و طبیعتا نیازهای بومی و داخلی را مدنظر نگرفته 

است، شما با این تحلیل موافق هستید؟
تا حدی این تحلیل درست است، چون تحقیقی که یک محقق 

سراغ آن می رود دنبال این است که می خواهد در کدام ژورنال 

منتشر شود، اما یک مساله وجود دارد؛ وقتی برای حل مشکلات 

در جامعه خریدار وجود ندارد و بخش های دولتی و خصوصی 

اعتقادی به پژوهش ندارند، ما مجبوریم استانداردهای پژوهشی 

را به سمتی ببریم که نیازهای دیگر کشورها را برطرف کند. البته 

این حالت صفر و صدی نیست و بخشی از تحقیقات کشور به 

این سمت رفته است. اگر تحقیقات در کشور مشتری خوبی 

داشته باشد، قطعا بسیاری از مشکلات حل خواهد شد، که این 

مساله مستلزم شناخت محقق از نیازهای داخلی است تا بتواند 

پروژه های دکتری و تحقیقاتی خود را تعریف کند و اگر این اتفاق 

صورت گیرد، در صورت انتشار مقاله در ژورنال های خارجی، در 

داخل کشور نیز می تواند مفید باشد. 

 تغییر استانداردهایی که در نشریات خارجی گفتید، آیا به ماهیت 
علم و دانش داخل ضربه نمی زند؟

نمی توان این را گفت. استانداردهای علمی در تمامی رشته ها 

یکسان است. ما در هر رشته ای که فعالیت می کنیم، براساس 

اصول علمی شکل می گیرد، منتها چارچوب های نظری و 

روش هایی که قصد داریم یک تحقیق را انجام دهیم، باید براساس 

نیازهای ما باشد. شما اگر بخواهید مشکلی را در یک فعالیت 

پژوهشی بررسی کنید، استانداردهای اصلی یکی است، اما شاید 

در مدل های پژوهشی و ریزه کاری ها تفاوت وجود داشته باشد. 

هر سال دولت بودجه ای را در اختیار پژوهشگاه ها و پژوهشکده ها 
قرار می دهد تا آنها به فعالیت های پژوهشی بپردازند. از سوی 
دیگر مساله رانت پژوهشی طی سال گذشته با حواشی زیادی 
روبه رو شد و برخی مدعی این هستند که در حوزه اختصاص 
پژوهش رانت هایی برای افراد خاص وجود دارد، شما این 

مساله را تایید می کنید؟
واقعیت این است که بخشی از درآمدهای نفتی صرف حوزه 

پژوهشی می شود و اکثر این فعالیت ها در دست موسسات 

دولتی است که طبیعتا این بودجه با قوانین موجود تنها در دست 

بخشی از نظام آموزش عالی قرار می گیرد و همین نقطه یک 

رانت در بخش کلان ایجاد می کند، مثلا دانشگاه آزاد اسلامی 

که سهم 37 درصدی از آموزش عالی را دارد، هیچ جایگاهی 

در این پروژه های تحقیقاتی ندارد. این درحالی است که دولت 

به راحتی می تواند با تغییر قوانین خودش فضای پژوهشی را 

به سمتی ببرد که یک بخش از آموزش عالی تمامی تحقیقات 

کشور را انجام ندهد. حتی می توان در یک رقابت برابر پروژه ها 

را به مزایده گذاشت تا هرکس توانایی بیشتری دارد، بتواند آن 

پروژه را انجام دهد. به نظرم در این روزهایی که لایحه بودجه در 

مجلس است، نمایندگان نگاه ویژه ای به بودجه های پژوهشی 

داشته باشند تا تمامی ظرفیت های آموزش عالی وارد یک 

رقابت پژوهشی شوند. 

جالب اینجاست که سال گذشته و در جشنواره های پژوهشی 

که در استان و در میان طرح های پژوهشی دانشگاه های دولتی 

و آزاد برگزار شد، اکثر برگزیده ها از دانشگاه آزاد اسلامی بودند. 

اطلاع دارید این بودجه ها صرف چه چیزی می شود؟
اکثر این بودجه ها که در اختیار دانشگاه های دولتی قرار می گیرد، 

در همان بخش پژوهشی صرف می شود و در بهترین حالت آن 

تنها منجر به تولید علم می شود، در حالی که اگر رقابتی شکل 

گیرد، بسیاری از این پژوهش ها در همان حالت پژوهش و تحقیق 

باقی نخواهد ماند. 

زهرا رمضانی
روزنامه نگار

  نیمکت خبر
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حسین توکلی گفت: »براساس آمار نهایی تعداد ۴۸۱ هزار و ۸۲ نفر در آزمون ورودی 

کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۹۹ و مرحله اول بیست وپنجمین دوره المپیاد علمی 

دانشجویی کشور ثبت نام کرده اند.«  مشاور عالی سازمان سنجش افزود: »به منظور 

مساعدت با داوطلبانی که در مهلت مقرر موفق به ثبت نام در آزمون کارشناسی ارشد 

ناپیوسته سال ۹۹ نشده اند، ترتیبی اتخاذ شده که از ۱۴ تا ۱۶ بهمن ۹۸ نیز این دسته 

از متقاضیان بتوانند در آزمون ورودی کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۹۹ و مرحله اول 

بیست وپنجمین دوره المپیاد علمی دانشجویی کشور ثبت نام کنند.«  توکلی اظهار 

داشت: »آزمون ورودی کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۹۹ و مرحله اول بیست وپنجمین 

دوره المپیاد علمی دانشجویی کشور روزهای پنجشنبه ۲۸ و جمعه ۲۹ فروردین ماه 

۹۹ در ۶ گروه آموزشی و برای ۱۴۱ کد رشته امتحانی و پذیرش دانشجو در دوره های 

روزانه، شبانه، مجازی، پیام نور، دانشگاه آزاد اسلامی، دانشگاه ها و موسسات دولتی و 

دانشگاه ها و موسسات غیردولتی و پردیس های خودگردان برگزار می شود.« 

رشتههایجدیدتکمیلظرفیتکاردانیفنیوحرفهایاعلامشد

رشته  محل های جدید )سری دوم( برای مرحله تمدید پذیرش دوره های روزانه، نوبت 

دوم )شبانه( و غیرانتفاعی کاردانی نظام جدید دانشگاه فنی و حرفه ای و موسسات 

آموزش عالی غیرانتفاعی سال ۱3۹۸ منتشر شد.  متقاضیان تحصیل در دوره های 

کاردانی نظام جدید دانشگاه فنی و حرفه ای و موسسات آموزش عالی غیرانتفاعی 

سال ۱3۹۸ می توانند با مطالعه رشته های جدید علاوه بر رشته هایی که در اطلاعیه 

پنجم آذرماه ۹۸ اعلام شده، نسبت به ثبت نام در این رشته های تحصیلی اقدام 

کنند. داوطلبان می توانند با مشخص کردن رشته و موسسه آموزش عالی مورد 

علاقه خود، حداکثر تا تاریخ 3۰ دی ماه به موسسه آموزش عالی محل پذیرش مراجعه 

کنند.  تمامی داوطلبانی که قبلا در یکی از رشته محل های اعلام شده در موسسات 

آموزش عالی ثبت نام مشروط کرده اند هم در صورتی که متقاضی ثبت نام در یکی از 

کدرشته محل های جدید اعلام شده هستند، باید با مراجعه به موسسه ای که قبلا 

در آن ثبت نام کرده اند، نسبت به انصراف از ثبت نام اقدام کنند. 

اعطاییکروزتسهیلاتصندوقنوآوریبهشرکتهایدانشبنیان

رضا قربانی، معاون تسهیلات و تجاری سازی صندوق نوآوری و شکوفایی 

با اشاره به جدیدترین خدمت این صندوق تحت عنوان تسهیلات »سرمایه 

در گردش فوری« گفت: »با توجه به نیازهای فوری، کوتاه مدت و غیرقابل 

پیش بینی شرکت های دانش بنیان، صندوق نوآوری و شکوفایی یک 

خدمت تامین مالی ۵۰ روزه و تا سقف یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان 

برای شرکت های دانش بنیان تحت عنوان »سرمایه در گردش فوری« در 

نظر گرفته است.«  او در مورد خدمت »سرمایه در گردش« صندوق ادامه 

داد: »تسهیلات عادی صندوق برای تامین مالی سرمایه در گردش برای 

تامین مالی میان مدت شرکت ها و برحسب نیاز سالانه آنها یا برای اجرای 

قراردادهای منعقدشده آنها طراحی شده که همچنان برقرار است؛ اما 

برای موارد پیش بینی نشده و فوری که شرکت به هر دلیل نیاز به نقدینگی 

فوری و کوتاه مدت دارد، تسهیلاتی را درنظر نگرفته بودیم.« 

چرا نمره ها بالا می رود؟

آنچهمیخوانیـــد،ادامهخلاصهنگاریکتـــاب»نگاهیانتقادی

بهدانشگاههاروارد«نوشتههریلویساست.

بوستون گلوب در شماره یکشنبه در پاییز ۲۰۰۱ چنین خبر داد: »هاروارد، 

کاملا محرمانه: تورم نمره ها«. حکایت روزهای بعد این بود: »ارزش رتبه های 

ممتاز هاروارد پایین آمده و صرفا در حد متوسط ارزش دارد.« این دو مقاله 

گزارش کردند ۵۱ درصد از دانشجویان هاروارد در سال تحصیلی ۲۰۰۱-

۲۰۰۰ نمره های A و A)–( گرفته اند و ۹۱ درصد از دانشجویان در سال 

۲۰۰۱ با رتبه ممتاز فارغ التحصیل شده اند. 

طی هشت سال ریاست من بر کالج کارشناسی هاروارد چیزی ندیدم که به 

اندازه نمره ها و رتبه های ممتازی که هاروارد اعطا می کند، خفت آور باشد؛ 

امری که یکی از روسای دانشگاه ییل آن را »مضحک« خواند. معاون رئیس 

دانشگاه کرنل نیز در این مورد چنین اظهارنظر کرد: »واقعا جدی می گویم. 

باورکردنی نیســـت.« منتقدان داخلی هاروارد صریح تر بودند. چند ماه 

پیش تر هاروی منسفیلد گفت: »در یک دانشگاه سالم، لازم نیست بپرسیم 

تورم نمرات چه عیبی دارد، اما زمانی که یک بدی عادی شود، مردم دیگر 

آن را بد نمی بینند.« سامرز، رئیس دانشگاه اظهار داشت که او هم »در مورد 

تورم نمره ها و رتبه ها نگران بوده و تمایل روزافزون به اعطای رتبه های ممتاز 

و دادن نمره بالا را خوش نداشته« و به اعضای هیات علمی هشدار داده که 

استانداردهای هاروارد آسان گیرانه است. او به دانشجویان اطمینان داد 

نمره دهی سختگیرانه تر به نفع آنها خواهد بود. بیرون دانشگاه سخن از 

چگونگی نمره دهی آسان گیرانه و راحت هاروارد بود و دانشگاه نگران این 

بود که »مبادا کاری به زیان دانشجویانش انجام دهد.« 

پس از یک ســـال که هاروارد در مورد وضعیت نمره دهی خودش تحقیق 

و بررسی انجام داد، در بهار بعد گزارش ملایمی از سوی دانشگاه منتشر 

شد، نظرات داده شد، اطلاعیه های رسمی توسط هاروارد آماده و خوراک 

رســـانه ها شد، اما آنچه در این میان مشهود بود، تبریکی بود که هاروارد 

از اینکه برخی اقدامات را در ارتباط با این مســـاله مهم انجام داده است، 

نثار خودش می کرد. دفعه بعد گزارشـــی در مورد نمرات وجود داشت که 

براساس آن می شد اعلام کرد نمرات تا اندازه ای تنزل کرده اند. اما سال 

بعد، نمره ها درست مثل گذشته بالا رفت و به سطحی بالاتر از آنچه تا آن 

زمان بود رسید و سال بعد نیز این افزایش همچنان ادامه یافت. 

هاروارد به دلیل این نظام نمره دهی آماج انتقادها و استهزا واقع شده است، 

اما او در این میان تنها نیست. دانشگاه های زیادی با این مساله درگیرند 

و اقدامات معمول را انجام داده اند. آنها این مســـاله را مورد مطالعه قرار 

دادند، اما نظری هم به این داشتند که مردم علاقه خود به پیگیری اخبار 

مرتبط با این موضوع را کم کم از دست بدهند و درنهایت حاصل بررسی 

به جای اینکه اقدامات عملی عینی در این زمینه باشد، پند و اندرزهای 

بیشتر و تاکید بیشتر بر اصول و وعده های زیادتری بود که تحویل دادند. 

دانشگاه براون در سال ۲۰۰۲ از مطالعه مفصلی که روی مساله افزایش 

تورمی رتبه ها و نمرات مربوط به این دانشـــگاه انجام داده بود، گزارشی 

منتشر کرد. در سال ۲۰۰۴ نانسی مالکیل، رئیس دانشگاه پرینستون، 

اســـاتید را وادار کرد برای دادن نمره A »دســـتورالعمل هایی« را مراعات 

کنند. وب سایت ها و کتاب های بی شماری بالا رفتن نمرات در کالج ها را 

اسفناک خواندند و برنده ترین حملات را علیه مشهورترین دانشگاه های 

پژوهش محور صورت دادند. 

شیوه نمره دهی دانشگاه های برتر مبتنی بر منافعی است که برای دنیای 

بیرون دانشگاه دارد؛ نمرات بالا نشان برتری و سرآمدی ای است که شکلی 

روشن و عینی گرفته است. جنون برتری طلبی تجلی اندازه پذیر خود را در 

قالب نمراتی می بیند که به تک تک دانشجویان و از نظر متوسط سطح 

نمره ها، درنهایت به موسسه آموزشی داده می شود. کار نمره این است که 

نشان استاندارد آکادمیک باشد، بنابراین بالا رفتن نمرات نشانگر افول 

استانداردها محسوب می شود. چنین گواهی بر ضوابط رو به افول که تا 

مرحله تبدیل آن به کیفرخواستی از سوی همه نیروهای اجتماعی علیه 

این نظام نمره دهی گسترش پیدا کرده، برای یک منتقد غنیمت است: 

جامعه به سرعت در حال انحطاط است و دانشگاه های بزرگ قصد دارند در 

این سقوط جلودار باشند.  بعد از اینکه سلسله مقالات بوستون گلوب سد 

را شکست، رسانه های ملی هم فورا به این حمله پیوستند. نیویورک تایمز 

به طعنه نوشت: »هاروارد به عنوان یک مرکز عالی قدیمی در بسیاری از 

انوع رشته های تحصیلی، اکنون در نمره های تورمی نیز به سمتی پیش 

می رود که پیشتاز شناخته می شود.« 
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توزیع بودجه پژوهشی نیاز  به نظارت جدی  دارد


